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( في Cucrbita moschata)اليقطين إضافة مستويات مختمفة من المستخمص المائي لأوراق اليقطين ومسحوق بذور ثيرأت
 والفسمجي لفروج المحم نتاجي ل داء الأا

 

( يوم لمعرفة تأثير أضافة مستويات مختمفة من (35والبالغة 18-12-2017  لغاية و  13-11-2017أجريت الدراسة لمفترة من 
نتاجية والفسمجية والمناعية والمايكروبية لأ وراق اليقطين عمى بعض الصفات ال المستخمص المائي او مسحوق بذور اليقطين 

وجود تحسن  وبينت النتائج  ، / جامعة البصرة لكمية الزراعةستشاري للممكتب ا التابعتربية فروج المحم  فروج المحم في حقلل
وكفاءة التحويل الغذائي في متوسط وزن الجسم والزيادة الوزنية الأسبوعية والنهائية ومعدل استهلاك العمف ( (p<0.05معنوي 

تحسن معنوي في صفات الدم الفسمجية قتصادية، ولوحظ لنتاجي والكفاءة االأسبوعية والنهائي وكذالك نسبة التصافي  والدليل الأ 
هرية في القناة وعدد الاحياء المج وي في طول الزغابات وعمق الخباياكريات الدم الحمراء والبيضاء، وكذالك حصول تفوق معن

 علائق في ستخدامهاأ يمكن جيدة غذائية ضافاتإ اليقطين لاوراق المائي والمستخمص اليقطين بذور نأ ستنتجا  و الهضمية ، 
 . والفيتامينات المعدنية والعناصر الفعالة المواد من العديد عمى احتوائها بسبب الدواجن شرب ومياه
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Effect of adding different levels of water extract of pumpkin leaves and seeds pumpkin 

(cucurbita moschata) in the production and physiological performance of broiler chickens.           
                       

                                          

 
The study was conducted for the period from 13-11-2017 to 18-12-2018 (35) days to determine 

the effect of adding different levels of pumpkin seed powder or water extract to pumpkin leaves 

on some of the production, physiological, immunological and microbial characteristics of the 

meat breeder in the broiler field Faculty of Agriculture / University of Basra. The results 

showed a significant improvement (p <0.05) in average body weight, weekly and final weight 

gain, feed consumption rate, weekly and final food conversion efficiency, yield ratio, production 

index, and economic efficiency. Significant improvement was observed in the red blood cells 

and white blood cells, In the length of the vesicles, the depth of the cysts and the number of 

microscopic microorganisms in the gastrointestinal tract , He concluded that pumpkin seeds 

and water extract of pumpkin leaves are good dietary supplements that can be used in poultry 

diets and drinking water because they contain many active substances, minerals and vitamins.                                                                                                 
 
 

 


